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Oversigt – Åbent møde: 

Punkt 01 Godkendelse af dagsorden. 

 

02. Mundtlig orientering fra administration 

 

Punkt 2.1 Mundtlig orientering fra administrationen.  

 

03. Økonomisager 

 

Punkt 3.1 Økonomirapport vedr. Området for Velfærd for november 2024, opgjort med 

konteringer frem til 5.12.2024. 

  

  04. Generelle sager 

 

Punkt 4.1 Ansøgning om ændring af stilling til delestilling med Sundhedscenter. Sisimiut.  

 

05. Personalesager 

 

Ingen sager.  

 

06. Orienteringssager 

 

Punkt 6.1 Driftsorienteret tilsynsrapport 2023 Plejehjemmet Qupanuk, Sisimiut. 

 

Punkt 6.2  Orientering til Udvalg for Velfærd om Qeqqata Kommunias høringssvar 

vedrørende Strategi- og handleplan for uddannelse, efteruddannelse og kurser 

inden for handicapområdet. Sisimiut.   

 

Punkt 6.3 Orientering til Udvalg for Velfærd om Qeqqata Kommunias svar på opfølgende 

spørgsmål vedrørende forslag til Inatsisartutlov om støtte til ældre. Sisimiut.   

 

Punkt 6.4 Orientering til Udvalg for Velfærd om Qeqqata Kommunias høringssvar på 

genhøringen vedrørende forslag til selvstyrets bekendtgørelse om betaling for 

sundhedsvæsenets ydelser. Sisimiut.  

 

08. Eventuelt 

 

Punkt 8.1 Eventuelt. 
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Mødet starter kl. 13:07 

 

 

Deltagere: 

 

Inuit Ataqatigiit 

Juliane Enoksen, Formand, Sisimiut 

Navarana Lennert-Andersen, Sisimiut 

 

 

Siumut 

Hans Frederik Olsen, Næstformand, Sisimiut, deltager telefonisk 

Barnabas Larsen, Kangaamiut, deltager telefonisk 

 

 

Naleraq 

 

 

 

Fraværende med afbud: 

 

 

Fraværende uden afbud: 

Steffen Johansen, Sisimiut 

 

 

 

 

 

 

 

 

Punkt 01 Godkendelse af dagsorden 

Afgørelse 

Godkendt.  
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02. Mundtlig orientering fra administration 

 

Punkt 2.1 Mundtlig orientering fra administrationen  

 

• Direktøren deltager ikke til mødet, grundet rejse 

• Nødherberg i Sisimiut 

• Julearrangement for ældre, førtidspension og handicappede  

• Plejefamiliekonsulenternes kursus 

• Plejefamiliernes julekomsammen i Sisimiut 

• Kursus i økonomistyring 
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03. Økonomisager 

Punkt 3.1 Økonomirapport vedr. Området for Velfærd for november 2024, opgjort med 

konteringer frem til 5.12.2024 

 

 

Journalnr.  06.01.02 

 

 

Baggrund 

Området for Velfærd fremlægger hermed budgetopfølgning for november 2024. 

 

Regelgrundlag  

Qeqqata Kommunias kasse- og regnskabsregulativ. Gældende lovgivning inden for 

Velfærdsudvalgets ansvarsområde. 

 

Faktiske forhold 

Økonomirapport for november 2024 er opgjort med konteringer frem til 5.12.2024. 

 

Hovedtal for Løn og Drift 

Det overordnede forbrug på Område for Velfærd udviser et relativt overforbrug for perioden 01-

1124 på 4,8 mio. kr. svarende til en forbrugsprocent på 101,4%. Det er en nedgang på 0,6 mio. kr. 

sammenlignet med oktober måned, hvilket til dels skyldes, at der har været nogle efterreguleringer 

på takstbetalinger i Sisimiut. 

 

Sisimiut 

Sisimiut har for perioden et relativt overforbrug på 101,3% svarende til 2,6 mio. kr., 800t.kr. under 

overforbruget for perioden 01-1024, hvilket primært skyldes efterreguleringer på takstbetalinger. 

Overforbruget ligger primært på lønudgifter, se kommentarer under løn. Der er fortsat udestående 

sager med en anden kommune omkring takstbetalinger, som kan få stor indflydelse på 

udgiftsniveauet i indeværende år, se kommentarer under takstbetalinger. 

 

Maniitsoq 

Maniitsoq havde ved udgang af november 2024 et relativt overforbrug på 101,6% svarende til kr. 

2,4 mio. kr. så forventet overforbrug for hele året kan blive på op til 2,6 mio. kr. Overforbruget 

ligger primært på handicapområdet, herunder i handicapbostederne og på hjemmehjælpsområdet. 

Dette skyldes til dels væsentlig omplacering af midler fra handicapområdet i juni (på i alt 10,7 mio. 

kr.) og til dels hurtigt voksende antal opgaver i takt med voksende antal personer som har brug for 

støtte pga. væsentligt nedsat funktionsevne 
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Tabel 1: Forbrug på Drift på Formål Niveau 3 

 
 

Det primære overforbrug centrerer sig hovedsagelig omkring 01 Hjælp til borgere med særlige 

behov, voksne med handicap, samt lønudgifter under 16 Administration. 

 

Tabel 2: Lønninger 

 
 

Lønninger i perioden 1.1. til og med 30.11.2024 udviser et relativt overforbrug på 4,5 mio. kr. 

svarende til en forbrugsprocent på 103,7%. En nedgang med 0,6 mio. kr. i forhold til oktober måned, 

hvor der var efterreguleringer af løn for ansatte under AK-overenskomsten. 

 

Velfærd Sisimiut 

Forbrug på lønninger for Velfærdsområdet Sisimiut overstiger fortsat budgettet relativt for perioden 

med 2,0 mio. kr. svarende til en forbrugsprocent på 102,7. Dette skyldes overvejende overforbrug 

på Pisoq og i mindre udstrækning Handicapafdelingen, Familie Stab og Plejehjemmet Qupanuk i 

nævnte rækkefølge. 

 

551010000 SIS Familie Stab: Der er for perioden et relativt overforbrug på 373t.kr. svarende til en 

forbrugsprocent på 103%. Dette skyldes efterreguleringer af løn for ansatte under AK-
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overenskomsten i oktober samt yderligere relativ overskridelse i november på 82t.kr., som bliver 

undersøgt. 

 

551030202 SIS Plejehjemmet Qupanuk: Der er for perioden et relativt overforbrug på 239t.kr. 

svarende til en forbrugsprocent på 101%. Nedgangen på 228t.kr. i forhold til perioden 01-1024 

skyldes bl.a. en mindre nedgang i brugen af eksterne vikarer, en langtidssygemeldt medarbejder, 

som ikke er blevet substitueret ved vikar i november samt yderligere forhold, der ikke er belyst. Det 

samlede forbrug på eksterne vikarer i perioden 01-1124 udviser en gennemsnitlig udgift på 212t.kr. 

 

551040100 SIS Handicapafdeling: Der er for perioden et relativt overforbrug på 438t.kr. svarende 

til en forbrugsprocent på 106,8. Dette er en stigning med 113t.kr. i forhold til perioden 01-1024. 

Afdelingen er fortsat i gang med at undersøge udgifterne til støttepersoner for at sammenholde dem 

med budgettet. 

 

551040202 SIS Boenhed 2 ”PISOQ”: Der er for perioden et relativt overforbrug på 1,8 mio. kr. 

svarende til en forbrugsprocent på 109,5%. Overforbruget er faldet med 0,4% point i forhold til 

perioden 01-1024 og der arbejdes intensivt på at nedbringe fravær og i forlængelse heraf udgifter til 

eksterne vikarer. Det samlede forbrug på eksterne vikarer i perioden 01-1124 udviser en 

gennemsnitlig udgift på 206t.kr. 

 

Velfærd Maniitsoq 

552010000 MAN Familie Stab: Vækst i overforbruget til 1,3 mio. kr., skyldes til dels omplacering 

af 0,5 mio. kr. fra afdelingen, men nu hovedsageligt efterreguleringer af løn for AK ansatte. 

 

552020201 MAN Familiecenter: Overforbrug på 160 t. kr. på lønkonti i Familiecentret i Maniitsoq 

efter omplacering af 850 t. kr. til Familiecentrets lønkonti skyldes manglende refusion af 

lønudgifter ifm. børnehus-projektet (der er søgt ved Socialstyrelsen om mellemregning af 

lønudgifter til 1 medarbejder ansat i projektet) 

 

552020202 MAN Herberg: Der er ikke længere overforbrug på lønkonti i herberget i Maniitsoq 

men derimod et mindre forbrug på 262 t. kr. efter omplacering af 0,3 mio. kr. til herberget. Der er 

fortsat udfordringer med bemanding af herberget. 

 

552030201 MAN Hjemmehjælp: Overforbrug på knap 16 % point, svarende til 749 t. kr., skyldes 

voksende behov for personlig pleje og stigende udgifter ifm. døgnhjemmehjælp. Der forventes dog 

et lidt mindre overforbrug i afdelingen ift. prognosen for 1 måned siden eller omkring 900 t. kr. for 

hele året 2024. 

 

552030202 MAN Plejehjemmet: Der er ingen overforbrug på plejehjemmets lønkonti efter 

omplacering af knap 2,8 mio. kr. til afdelingen. Der er dog fortsat ganske store udfordringer med 

bemanding af plejehjemmet, hvor der i gennemsnit mangler 10 fastansatte og der er en del 

sygefravær, med behov for væsentligt overarbejde. 

 

552040301 MAN Boenhed ”Bofællesskabet”: Overforbrug ligger nu på 30% point, svarende til 1,9 

mio. kr., men der er fortsat behov for omfattende støtteordninger, især til borgere med vanskelige 

psykiatriske diagnoser og til borgere med omfattende fysisk plejebehov (som har behov 

døgndækning). Disse borgere var tidligere på plejeophold i sundhedsvæsenets regi. Samtidigt er der 

store kontinuerlige udfordringer med rekruttering og fastholdelse af personale. 
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Tabel 3: Takstbetalinger 

 
 

Takstbetalinger i perioden 1.1.-30.11.2024 udviser et relativt overforbrug på 137t.kr. svarende til en 

forbrugsprocent på 100,2%.  Nedgangen på 1,3 mio. kr. skyldes primært efterregulering på 

takstbetalinger i Sisimiut inklusive hjemgivelse af 2 døgnanbragte unge.  

 

Velfærd Sisimiut 

Overordnet har Sisimiut et relativt overforbrug på takstbetalinger på 983t.kr. svarende til en 

forbrugsprocent på 101,8%. Nedgangen på 1,2 mio. kr. i forhold til perioden 01-1024 skyldes 

regulering af 1 måneds takstbetaling for to børn, hvor Qeqqata ikke var betalingskommune, 

efterregulering af to børn, der er overgivet til Maniitsoq pr. 0924 og en døgnanbragt borger med 

handicap der er overgivet til Kujalleq pr. 0624 samt to unge, der er fyldt 18 år og er blevet 

hjemgivet. Der er 1 ny anbringelse til døgninstitution pr. 1. november 2024.  

 

Udestående med Kommune Kujalleq: 

- Betalingsforpligtelsen for anbragte 2 børn blev overdraget til Qeqqata Kommunia fra 

1.2.2023, hvor det sidenhen har vist sig, at forælderen der er flyttet hertil ikke er 

forældremyndighedsindehaver, hvorfor Qeqqata ikke er betalingskommune. Afventer 

afgørelse. 

- Betalingsforpligtelsen for 1 anbragt barn blev overdraget til Qeqqata Kommunia fra 

1.8.2023, hvor det sidenhen har vist sig, at forælderen der er flyttet hertil ikke er 

forældremyndighedsindehaver, hvorfor Qeqqata ikke er betalingskommune. Barnet er blevet 

myndigt i august i år. Afventer afgørelse. 

Velfærd Maniitsoq 

Der er på nuværende ingen overforbrug på takstbetalingskonti i Maniitsoq og der fandt faktisk sted 

forventes yderligere fald i overensstemmelse med sidste måneds prognose. Der er dog nogle 

borgere som opholder sig i sundhedsvæsenets regi og er på venteliste til Neriusaaq, så der forventes 

ansøgning om kaution for plejeophold i sundhedsvæsenets regi i 1 tilfælde indenfor de næste dage. 
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Tabel 4: Bevillingskontrol drift 

 
 

Bevillingskontrollen i perioden 1.1. til og med 30.11.2024 udviser et relativt mindre forbrug på 

166t.kr. svarende til en forbrugsprocent på 99,9%. 

 

Velfærd Sisimiut 

Området for Velfærd Sisimiut har overordnet et relativt overforbrug på drift for perioden på 

617t.kr., hvilket er en halvering i forhold til perioden 01-1024 svarende til en forbrugsprocent på 

100,5. Dette skyldes primært efterregulering på takstbetalinger, læs kommentarer under 

takstbetalinger. 

 

551020100 SIS Børn- og Familieafdeling: Udviser et relativt overforbrug på 2,5 mio. kr. svarende 

til en forbrugsprocent på 106,2%, en nedgang på en 0,5 mio. kr. i forhold til perioden 01-1024, læs 

kommentarer under takstbetalinger.  

 

551020201 SIS Familiecenter: Udviser et relativt mindre forbrug på 0,6 mio. kr. svarende til en 

forbrugsprocent på 63% og er opadgående efter tiltrædelse af ny leder den 9. september 2024. 

 

551030100 SIS Ældre- og Førtidafdeling: Udviser et relativt overforbrug på 852t.kr. svarende til en 

forbrugsprocent på 102%. Overforbruget skyldes stigende udgifter til førtidspension, som for 

perioden udviser et overforbrug på 1,3 mio. kr. Der bliver muligvis behov for at søge en 

tillægsbevilling på min. 800t.kr. senere på året for at dække udgifterne til den lovpligtige 

førtidspension. 
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551030202 SIS Plejehjemmet: Udviser et relativt overforbrug på 461t.kr. svarende til en 

forbrugsprocent på 110,4%. Herfra skal trækkes udgifter til fødevarer 165t.kr., som vedrører 

forbrug i 2025; det relative overforbrug udgør herefter 296t.kr. med en relativ forbrugsprocent på 

106,7%. Det relative overforbrug på løn for perioden ligger på 296t.kr. så totalt set har 

Plejehjemmet Qupanuk et relativt overforbrug på 536t.kr.  

Der er ansat en ny plejehjemsleder pr. 1. oktober 2024.  

 

 

551040100 SIS Handicapafdeling: Betalingsforpligtelsen for en døgnanbragt borger med handicap 

er overgået til Kommune Kujalleq pr. 0624. Dette er efterreguleret i november med 505t.kr. 

 

551040202 SIS Boenhed 2 ”PISOQ”: Udviser et relativt mindre forbrug på 671t.kr. svarende til en 

forbrugsprocent på 61,1%. Det relative overforbrug på løn for perioden ligger på 1,8 mio. kr. så 

totalt set har Pisoq et relativt overforbrug på 1,1 mio. kr. 

 

551050000 SIS Bistand: Udviser et relativt mindre forbrug på 367t.kr. svarende til en 

forbrugsprocent på 94% hvilket skyldes en kombination af nedgang i antal kontanthjælpsmodtagere 

samt strammere lovgivning omkring trangvurderet offentlig hjælp, enkeltudgifter. 

 

Velfærd Maniitsoq 

Bevillingskontrollen udviser et relativt underforbrug på -0,6 mio. kr. svarende til en forbrugsprocent 

på 99,34%. 

 

552020201 MAN Familiecenter har pt. underforbrug på -55 t. kr. som skyldes angiveligt indhentet 

refusion vedrørende Børnehus projektet. Der skal fortsat være opfølgning på dette område, især ifm. 

studieturen til Danmark. 

 

552040100 MAN Handicapafdelingen har overforbrug på 18,5% point, svarende til 3,0 mio. kr., 

efter omplacering af budgetbevillinger på knap 10,7 mio. kr. fra afdelingen i juni. Fortsat 

overforbrug skyldes til dels bevilling på indtægtskonto 122150200 (takstbetalinger kommunale 

institutioner), idet der var oprindeligt hensigt at nulstille denne konto og ikke oprette forventet 

indtægt på -1,8 mio. kr.  

 

552050000 MAN Bistandsafdeling har et overforbrug på 3,9% point, svarende til 132 t. kr., og 

forventet overforbrug på under 0,2 mio. kr. for hele året efter omplacering fra afdelingen på 0,9 

mio. kr. i juni. Siden ikrafttrædelse af den nye Inatsisartutlov har der været en stigning i udgifter til 

takstbestemt offentlig hjælp (konto 113100100) og en nedgang i udgifter til trangsbestemt offentlig 

hjælp (konto 113100300). 

 

  



Udvalg for Velfærds ordinære møde 11/2024, den 10. december 2024 – Referat  

 

 10 

Indstilling 

Sagen forelægges til Udvalg for Velfærd den 10. december 2024. Det indstilles at Udvalg for 

Velfærd tager økonomirapporten for november 2024 til efterretning. 

 

Afgørelse 

Taget til efterretning.  

 

Bilag 

Ingen bilag. 
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04. Generelle sager 

 

Punkt 4.1 Ansøgning om ændring af stilling til delestilling med Sundhedscenter. Sisimiut.  

 

 

Journalnr.  03.00.07/48.00.14 

 

 

Baggrund 

Sundhedsvæsenet har rettet henvendelse til kommunen af 4. november 2024 om at indgå et 

samarbejde på terapeutområdet i Sisimiut. Henvendelsen kommer på baggrund af, at det i de seneste 

år har været svært at opretholde et kommunalt terapeutisk tilbud i kommunen.  

 

Regelgrundlag  

Inatsisartutlov om den kommunale styrelse af 17. november 2017 § 25, stk. 1 nr. 2 heraf fremgå: 

”§ 25, Økonomiudvalgets opgaver er: 

2) Varetagelse af alle sager vedrørende løn- og personaleforhold.” 

 

Faktiske forhold 

Kommunen har igennem en længere periode ikke haft ansat en fysioterapeut i Sisimiut. Der har 

været flere stillingsopslag, hvor kommunen har søgt en fysioterapeut eller en ergoterapeut, det er 

dog ikke lykkedes at ansætte hverken en fysioterapeut eller en ergoterapeut.  

 

Byens fysio- og ergoterapeuter fra Pissassarfik og sygehuset har tidligere gjort opmærksom på 

udfordringerne i forbindelse med ansættelse af en kommunal terapeut. Herunder b.la.:  

 

• Stillingsopslag har generelt set været slået for sent op, hvilket har gjort, at der ikke har været 

en overleveringsperiode fra den tidligere terapeut til den nye.  

• Terapeuten har stået meget alene med opgaverne uden mulighed for faglig sparring med en 

kollega, da der kun er normering til én terapeut.  

• Manglende overlevering gør at en ny terapeut vil skulle starte fra bunden, hvilket ikke er 

særligt attraktivt eller hensigtsmæssigt. 

 

Der er borgerne som i sidste ende mærker konsekvensen af, at der ikke er ansat en terapeut. På 

baggrund af dette har sundhedsvæsenet rettet henvendelse om at indgå et samarbejde med 

kommunen på terapeutområdet i Sisimiut. Med afsæt heraf blev der fredag d. 29/11-2024 afholdt et 

møde om muligt samarbejde mellem sundhedsvæsenet, lederen af Qupanuk, velfærdsdirektøren 

samt souschefen for velfærdsområdet i Sisimiut.  

 

På mødet blev der fremlagt forslag om, at der kan laves delestillinger mellem sundhedsvæsenet og 

kommunen således at to fysioterapeuter vil være tilknyttet både sygehuset og kommunen i 

delestillinger. Dette vil understøtte sundhedskommissionens anbefaling om at styrke samarbejdet 

mellem sundhedsvæsenet og kommunen.  

 

Helt konkret vil det betyde at Qupanuks normering til én fysioterapeut, som er ubesat, deles i to så 

der bliver to deltidsstillinger på 20 timer pr. uge. Da stillingerne bliver delt ligeligt mellem 

sundhedsvæsenet og kommunen vil de reelt set være fuldtidsstillinger:  

 

• Kommunen betaler de to fysioterapeuters løn i 20 timer ugentligt (2x20 timer = én 

fuldtidsstilling).  
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• Sundhedsvæsenet betaler de to fysioterapeuters løn i 20 timer ugentligt (2x20 timer = én 

fuldtidsstilling).  

• De to fysioterapeuter arbejder hver 20 timer ugentligt for kommunen og 20 timer for 

sundhedsvæsenet.  

 

Med tanke på kommunens hidtidige udfordringer med at ansætte fysioterapeuter vil det være en stor 

fordel at indgå i samarbejde med sundhedsvæsenet om oprettelse af delestillinger. Foruden at styrke 

samarbejdet mellem sundhedsvæsenet og kommunen vil forslaget:  

 

• Sikre faglig sparring mellem fysioterapeuterne  

• Gøre kommunen mindre sårbar overfor udskiftning i personalet 

• Sikre at viden ikke går tabt ved udskiftning i personalet  

 

Sundhedsvæsenet har på nuværende tidspunkt to fysioterapeuter, som er villige til at arbejde halvtid 

for kommunen og halvtid for sundhedsvæsenet.  

  

Bæredygtige konsekvenser 

Da kommunen for nuværende ikke har en fysioterapeut ansat, vil forslaget bidrage til et mere 

bæredygtigt velfærdssamfund. Ved ansættelse af to dele fysioterapeuter vil borgerne få den 

nødvendige hjælp og træning, hvilket kan bidrage positivt til borgernes livsglæde samt forbedre 

deres muligheder for at blive boende i eget hjem.  

 

Økonomiske og administrative konsekvenser 

Der er for nuværende ingen økonomiske konsekvenser i form af merudgifter, da udgifterne 

forbundet med delestillingerne svarer til den nuværende normerede fuldtidsstilling på én 

fysioterapeut hos Qupanuk.  

 

Administrationens vurdering 

Administrationen ønsker, at formanden på vegne af Udvalg for Velfærd beslutter at godkende 

forslaget om at dele den nuværende normering på én fysioterapeut hos Qupanuk i to således, at der 

kan oprettes to delestillinger mellem sundhedsvæsenet og kommunen.  

 

Indstilling 

Området for Velfærd i Sisimiut indstiller til Udvalget for Velfærd at godkende 

 

1. At normeringen på én fysioterapeut hos Qupanuk omdannes til to deltidsstillinger på 20 

timer ugentligt (2x20 timer ugentligt = én fuldtidsstilling).  

2. Sagen vidersendes til økonomiudvalget 

 

Afgørelsen 

Godkendt.  

 

Bilag  

1. Normeringsoversigt Qupanuk  

2. Mail og brev vedr. forslag til samarbejde på terapeutområdet i Sisimiut af 04.11.2024 
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05.  Personale sager 

 

Ingen sager.  
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06. Orienteringssager 

 

Punkt 6.1 Driftsorienteret tilsynsrapport 2023 Plejehjemmet Qupanuk, Sisimiut 

 

 

Journalnr.  44.05 

 

 

Baggrund 

I henhold til Selvstyrets bekendtgørelse nr. 49 af 31. august 2021 om tilsyn med det sociale område 

kap. 9 § 65: 

 

”Kommunalbestyrelsen skal 1 gang årligt og efter behov føre et driftsorienteret tilsyn med de 

ældreinstitutioner, som er oprettet og drevet af kommunalbestyrelsen. Tilsynet skal sikre, at 

ældreinstitutionen fortsat har den fornødne kvalitet.” 

 

Regelgrundlag  

Selvstyrets bekendtgørelse nr. 49 af 31. august 2021 om tilsyn med det sociale område kap. 9 § 65. 

 

Faktiske forhold 

For at imødekomme Selvstyrets krav om drift tilsyn har forvaltningen samarbejdet med 

virksomheden Christinami Ergoterapi v/Christina Hardenberg. 

 

Tilsynsrapporten fremhæver følgende punkter, som er besvaret af Plejehjemsleder Hendrine P. 

Lund: 

 

Påbud: Nødudgangen i Demensafdelingen gang 3, er sikret med en ” klokke” omkring cylinderet 

således den dørsøgende beboer ikke kan dreje på denne og således åbne og lukke sig ud. Løsning: I 

tilfælde af brand er den sat på således at den kun skal have et slag for at blive fjernet. 

 

Løsning på anbefalinger: 

 

Familiesamtaler: 

Pårørendemøder er opstartet igen, efter en lang periode uden disse møder. Ligeledes er der tiltag ift. 

kontakt med pårørende, hvor kontaktpersonen inddrager pårørende i alle ændringer omkring plejen 

eller andre opgaver som har betydning for hverdagen deres familiemedlem her i Qupanuk. 

Kontaktpersonsordningen er i fokus fra afdelingsleders side. 

 

Dagcenter: 

Personalet er igen i fuldtal, der er laves et program for 4 uger af gangen, hvor beboerne inddrages i 

ønsker om aktivering. Der arbejdes på en mere meningsfuld aktivering for øvrige beboere også. 

 

Specifikke målgrupper: 

Undervisning og genopfriskningstema er genopstartet, denne varetages ag sygeplejersken samt 

sundhedsassistenter, planen er at vi med nogle områder vil købe undervisning fra fagfolk, så 

personalet bliver løbende klædt på fagligt. 
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Beboernes madplan: 

Der er lavet tiltag efter et møde med beboerne, om at ændre den varme middagsmad til kl 11.30, 

hvor køkkenpersonalet selv står for uddeling af maden, på denne måde er der direkte kontakt til 

køkkenet som modtager klager eller ros for maden. Køkkenleder skal månedlig gå rundt til 

beboerne og modtage ønsker for kost der skal planlægges ind i madplan. 

 

Magtanvendelse: 

Undervisning i magtanvendelse skal fremover til personalemøderne på afdelingen være en del af 

dagsorden for at alle i personalegruppen kan føle sig trygge i magtanvendelsen og lovgivningen. 

Ledige Sundhedsassistentstillinger bliver løbende slået op. Det er svært at rekruttere denne 

faggruppe til ældreområdet. 

 

Åndelig palliation: 

Plejehjemmet vil arbejder med åndelig palliation ved beboere som er døende, herunder har vi 

kontakt til byens præst som bliver tilkaldt hvis beboeren har behov for dette. For øvrige beboere og 

deres behov for åndelig palliation, vil plejehjemmet tage dette alvorligt og det vil blive fremlagt for 

plejepersonalet i første omgang at vi skal lave en retningslinje for dette. 

 

Brug af dokumentation: 

For at gå over til digital dokumentation kræver det en økonomisk planlægning. Plejehjemmet 

ønsker også den indført, fordi det er hurtigere at skrive på en computer frem for at skrive i hånden, 

det vil spare en del tid for den enkelte medarbejder, men vil også være et godt redskab ift. bl.a. 

tværfagligt samarbejde. 

 

Sammenfattende kommentar for Indikator 5.2.b: 

Plejehjemmet er i gang med at tilrette og tilføje retningslinjer for nævnte områder. Vi har valgt at 

prioritere de vigtigste så som at sikre korrekt medicinhåndtering, plejeplanlægning og indflytning.  

 

Nuværende plejehjemsleder har kun været ansat som leder i 2 måneder, men vedkommende 

forsikrer at resten af anbefalingerne vil blive taget op løbende og lave en udførlig opgaveløsning for 

disse. 

 

Indstilling 

Området for Velfærd indstiller over for Velfærdsudvalget: 

 

1. At rapporten tages til efterretning. 

 

Afgørelse 

Taget til efterretning.  

 

Bilag 

1. 2023 Driftorienteret tilsynsrapport 2023 Plejehjemmet Qupanuk 
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Punkt 6.2  Orientering til Udvalg for Velfærd om Qeqqata Kommunias høringssvar 

vedrørende Strategi- og handleplan for uddannelse, efteruddannelse og kurser 

inden for handicapområdet. Sisimiut.   

 

 

Journalnr.  00.03.05 

 

 

Baggrund 

Departementet for Uddannelse, Kultur, Idræt og Kirke sendte d. 30/9-24 Strategi- og handleplan for 

uddannelse, efteruddannelse og kurser for ansatte inden for handicapområdet i høring med frist for 

høringssvar d. 23/10-24.  

På efterårssamlingen 2021 (punkt 35) fremsatte medlem af Inatsisartut Sofia Geisler, Inuit 

Ataqatigiit forslag om at pålægge det daværende Naalakkersuisut at lave en national strategi- og 

handlingsplan for uddannelse, efteruddannelse og kurser for ansatte på handicapområdet. 

Strategi- og handlingsplanen er udarbejdet som en integreret del af og forankret i Nalakkeruisuts 

Handleplan for efterlevelse af FN’s konvention om rettigheder for personer med handicap 2024 – 

2034 indsatsområde 3, som skal sikre at medarbejdere inden for handicapområdet har adgang til 

relevante opkvalificeringsmuligheder, så de der allerede arbejder på handicapområdet, får de bedst 

mulige kvalifikationer.  

 

Regelgrundlag  

FN’s Handicapkonvention  

 

Faktiske forhold 

Qeqqata Kommunia modtog d. 30/9-24 høringen vedrørende Strategi- og handleplan for 

uddannelse, efteruddannelse og kurser for ansatte inden for handicapområdet med høringsfrist d. 

23/10-24. Høringsperioden opfylder derfor ikke de 5 uger uden ferieperioder, som er den aftalte 

høringsperiode mellem Naalakkersuisut og kommunerne. Grundet den korte høringsfrist har det 

ikke været muligt at behandle høringen politisk. Velfærdsdirektøren har derfor på vegne af Qeqqata 

Kommunia og i samarbejde med alle relevante medarbejdere indgivet høringssvar. Dette er 

vedhæftet som bilag.  

 

Nedenfor er enkelte af kommunens bemærkninger fra høringssvaret præsenteret:  

 

- Kommunen har bemærket, at det er glædeligt, at der med denne strategi- og handleplan 

kommer større fokus på uddannelsen af medarbejdere inden for handicapområdet. Der er 

som nævnt i handleplanen et stort uddannelsesefterslæb på handicapområdet. 

- Kommunen har bemærket, at der i strategien mangler konkrete tiltag i form af 

efteruddannelse og kurser for socialrådgivere, pædagoger, lærere og støttepersoner for at 

styrke viden om psykiske sygdomme. Større viden om ADHD og autisme, skizofreni samt 

tidlig indsats for børn og unge med ADHD og autisme, vil være med til at nedbringe antallet 

af anbringelser uden for hjemmet. 

- I høringssvaret påpeges det, at kommunen mener, at forholdene for støttepersoner skal styrkes 

på to områder for at fastholde ansatte: uddannelse og løn. 

- Kommunen har bemærket, at der er et stigende behov for medarbejdere til handicappede i 

bygderne. Kommunen har efterspurgt retningslinjer hertil samt større fleksibilitet i 

uddannelsesmuligheder. Her tænkes særligt på fjernundervisning eller ’rejsehold’ som kan 

uddanne borgere i bygderne.  
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Yderligere og mere omfattende bemærkninger til strategien kan findes i det fulde høringssvar, som 

er vedlagt som bilag. 

 

Bæredygtige konsekvenser 

Strategi- og handleplanen, om end ikke perfekt, er et skridt i den rigtige retning med at sikre et 

værdigt liv med lige muligheder for personer med handicap.  

 

Økonomiske og administrative konsekvenser 

Der er ikke for nuværende økonomiske eller administrative konsekvenser forbundet med strategien.  

 

Administrationens vurdering 

Administrationen ønsker, at Udvalg for Velfærd tager Qeqqata Kommunias høringssvar til 

efterretning. 

 

Indstilling 

Det indstilles, at Udvalg for Velfærd tager Qeqqata Kommunias høringssvar til efterretning. 

 

Afgørelse 

Taget til efterretning.  

 

Bilag 

1. Høring vedrørende Strategi- og handleplan for uddannelse, efteruddannelse og kurser for ansatte 

inden for handicapområdet 

2. Strategi- og handlingsplan for uddannelse, efteruddannelse og kurser for ansatte inden for 

handicapområdet DK 

3. Strategi- og handlingsplan for uddannelse, efteruddannelse og kurser for ansatte inden for 

handicapområdet KAL 

4. Høringssvar vedrørende Strategi- og handleplan for uddannelse efteruddannelse og kurser for 

ansatte inden for handicapområdet KAL+ DK 
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Punkt 6.3 Orientering til Udvalg for Velfærd om Qeqqata Kommunias svar på opfølgende 

spørgsmål vedrørende forslag til Inatsisartutlov om støtte til ældre. Sisimiut.   

 

 

Journalnr.  43.01 

 

 

Baggrund 

Naalakkersuisut sendte d. 19/-24 forslaget til Inatsisartutlov om støtte til ældre i høring. Qeqqata 

Kommunia afgav i den forbindelse høringssvar lovforslaget, som blev fremstillet til Udvalg for 

Velfærd 19/9-24. 

 

På baggrund af de 5 kommuners høringssvar har Departementet for Sociale Anliggender, Familier, 

Arbejdsmarked og Indenrigsanliggender af to omgange sendt kommunerne en række opfølgende 

spørgsmål for at specificere og forbedre lovudkastet til Inatsisartutlov om støtte til ældre.  

 

Regelgrundlag  

Da der ikke tidligere har været en særskilt lov målrettet støtte til ældre, har lovgivningen på 

ældreområdet hidtil bygget på det følgende:  

 

- Inatsisartutlov nr. 13 af 12. juni 2019 om støtte til personer med handicap  

- Hjemmestyrets bekendtgørelse om hjemmehjælp fra 26. juli 1994  

- Inatsisartutlov om alderspension fra 23. november 2015  

- Inatsisartutlov om førtidspension fra 9. december 2015  

 

Faktiske forhold 

Kommunen har af to omgange, d. 30/9-2024 og d. 18/10-24, modtaget opfølgende spørgsmål fra 

Departementet for Sociale Anliggender, Familier, Arbejdsmarked og Indenrigsanliggender 

vedrørende kommunens høringssvar til Inatsisartutlov om støtte til ældre, som blev indsendt d. 

19/8-24.  

 

Kommunens svar på de opfølgende spørgsmål er udarbejdet af Velfærdsdirektøren i samarbejde 

med alle relevante medarbejdere fra kommunens velfærdsområde. Kommunens svar på de to 

omgange af opfølgende spørgsmål er vedhæftet som bilag.  

 

Spørgsmålene har i høj grad været relateret til afklaring af definitionsspørgsmål såsom kommunens 

definition af ældrebolig, ældrekollektiv og alderdomshjem/plejehjem samt kommunens kapacitet på 

ældreområdet. Herunder hvor mange ældreboliger, ældrekollektiver og pladser på 

plejehjem/alderdomshjem der er i kommunen. Samtidig blev kommunen bedt om at angive, hvor 

mange sagsbehandlere der er ansat på ældreområdet i dag, og om 142 ældre pr. sagsbehandler er en 

realistisk rammesætning for loven. Den fulde oversigt over de opfølgende spørgsmål fra 

departementet er vedhæftet som bilag.  

 

Nedenfor er enkelte af kommunens bemærkninger til spørgsmålene præsenteret:  

 

- Jævnfør antallet af borgere på venteliste til ældreboliger og plejehjem vurderes den 

nuværende kapacitet som utilstrækkelig. Det er forventet at antallet af ældre vil stige i 

fremtiden, hvilket kan føre til længere ventelister på botilbud til ældre.  

- Det må forventes, at der skal opføres flere demenspladser på kommunens plejehjem, hvis 

alle demente skal have mulighed for at komme på plejehjem, og kommunen skal leve op til 

kravene i lovforslaget. Det er ikke beregnet, hvor stor udgiften til dette vil være.  
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- Administrationen har vurderet, at 142 ældre pr. sagsbehandler ikke er en realistisk 

rammesætning for loven. Forslaget til Inatsisartutlov om støtte til ældre ligner den 

tilsvarende lovgivning på handicapområdet, og deler de høje ambitioner og krav til 

administrationen med tilhørende dokumentation (behovsvurdering, støtteplan mm.). 

Kommunen mener derfor, at sagstallet pr. sagsbehandler på ældreområdet bør ligne 

sagstallet for sagsbehandlere på handicapområdet. Her anbefaler Dansk 

Socialrådgiverforening 55-70 sager pr. sagsbehandler. Dette er markant lavere end de 

foreslåede 142 ældre pr. sagsbehandler.  

 

Den fulde oversigt over kommunens svar på departementets spørgsmål er vedlagt som bilag.  

 

Bæredygtige konsekvenser 

Kommunens svar på de opfølgende spørgsmål har ingen direkte bæredygtige konsekvenser. Der kan 

dog følge bæredygtige konsekvenser, når Inatsisartutlov om støtte til ældre er færdigbehandlet. 

Omfanget af disse er for nuværende uklare, da loven ikke er færdigbehandlet.  

 

Økonomiske og administrative konsekvenser 

Kommunen har ikke det fulde overblik over de økonomiske og administrative konsekvenser såfremt 

Inatsisartutloven vedtages. Hvis kravet om skærmede demensafsnit på alle 

plejehjem/alderdomshjem fastholdes vil det medføre anseelige anlægsudgifter. Der er for 

nuværende eksempelvis ikke er skærmet afsnit på alderdomshjemmet i Kangaamiut. Der er dog 

ikke foretaget beregninger på, hvor stor en udgift det vil være at opføre et skærmet afsnit i 

Kangaamiut.  

 

Der forventes yderligere udgifter i henhold til antallet af ansatte i kommunens administration på 

ældreområdet. For nuværende er der 3,75 årsværk ansat i kommunens administration på 

ældreområdet. Ifølge departementets beregninger vil der ved 142 ældre pr. sagsbehandler være 

behov for 5,9 årsværk i kommunens administration. Dette vil medføre en merudgift på 

lønningssiden.  

 

Kommunen har dog, som sagt, på nuværende tidspunkt ikke det fulde overblik over de økonomiske 

og administrative konsekvenser såfremt Inatsisartutloven om støtte til ældre vedtages.   

 

Administrationens vurdering 

Administrationen ønsker, at Udvalg for Velfærd tager Qeqqata Kommunias svar på de opfølgende 

spørgsmål til Inatsisartutlov om støtte til ældre til efterretning.  
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Indstilling 

Det indstilles, at Udvalg for Velfærd tager Qeqqata Kommunias svar på de opfølgende spørgsmål til 

efterretning.  

 

Afgørelse 

Taget til efterretning.  

 

Bilag 

1. Opfølgende spørgsmål til kommunerne 300924 

2. Svar på første runde af opfølgende spørgsmål vedrørende Inatsisartutlov om støtte til ældre 

300924 

3. Spørgsmål vedrørende Inatsisartutlov om støtte til de ældre personer 181024 

4. Utoqqarnut tapersersuinissaq pillugu Inatsisartut inatsisaannut tunngatillugu apeqqutit 181024 

5. Svar på anden runde af opfølgende spørgsmål vedrørende Inatsisartutlov om støtte til ældre 

personer 181024 

6. Høringssvar, brevnr. 2400067 Høring - Inatsisartutlov om støtte til ældre_dk 

7. Høringssvar, brevnr. 2400068 Høring - Inatsisartutlov om støtte til ældre_kal 

8. Bekymringsbrev fra kommunerne vedr. ældrestøtteloven 

9. Svarbrev for kommunernes bekymringsbrev 
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Punkt 6.4 Orientering til Udvalg for Velfærd om Qeqqata Kommunias høringssvar på 

genhøringen vedrørende forslag til selvstyrets bekendtgørelse om betaling for 

sundhedsvæsenets ydelser. Sisimiut.  

 

 

Journalnr.  48.00 

 

 

Baggrund 

Departementet for Sundhed sendte d. 18/10-24 forslag til selvstyrets bekendtgørelse om betaling for 

sundhedsvæsenets ydelser i genhøring med høringsfrist d. 15/11-24.  

 

Udgangspunktet er at sundhedsvæsenets ydelser er gratis, men de enkelte ydelser, som ikke er 

gratis, skal reguleres ved bekendtgørelse. Nærværende bekendtgørelse har til formål at angive 

priserne for disse ydelser.  

Bekendtgørelsen udstedes med hjemmel i landstingsforordning om sundhedsvæsenets ydelser m.v., 

og skal erstatte cirkulære nr. 17 af 2017, som på nuværende tidspunkt regulerer forholdet. Det skal 

bemærkes, at bekendtgørelsen er opdateret efter nugældende omstændigheder og udgifter, dog 

regulerer samme forhold som den nugældende regulering.  

 

Forslaget har tidligere været i offentlig høring, dog skal den i genhøring efter taksterne er opdateret, 

så de afspejler udgifterne der er forbundet til de nævnte ydelser.  

 

Regelgrundlag  

Cirkulære nr. 17 af 2017 om betaling for sundhedsvæsenets ydelser. 

 

Faktiske forhold 

Forslaget til selvstyrets bekendtgørelse om betaling for sundhedsvæsenets ydelser var for første 

gang i høring i december 2023, hvor kommunen afgav høringssvar. Kommunens oprindelige 

høringssvar er vedhæftet som bilag.  

 

I denne omgang modtog kommunen genhøringsbrevet d. 18/10-24 med svarfrist 15/11-24. 

Høringsperioden opfylder derfor ikke de 5 uger uden ferieperioder, som er den aftalte 

høringsperiode mellem Naalakkersuisut og kommunerne. Grundet den korte høringsperiode har det 

desværre ikke været muligt at behandle høringen politisk. Velfærdsdirektøren har på vegne af 

Qeqqata Kommunia og i samarbejde med alle relevante medarbejdere indgivet høringssvar. Dette er 

vedhæftet som bilag.  

 

Nedenfor er enkelte af kommunens bemærkninger fra høringssvaret præsenteret:  

 

- Kommunen fastholder sin undren over stigningen i prisen på sengedagspriser. 

Sengedagsprisen for plejepatienter er steget 33% i forhold til den gældende cirkulære på 

området. For svære plejepatienter er sengedagsprisen steget med 15%. Kommunen har 

efterspurgt en redegørelse for prisstigningen.  

- Kommunen har indstillet til, at man reducerer sengedagsprisen for svære plejepatienter, 

såfremt vedkommende har en støtteperson fra kommunen med under hospitalsopholdet.  

- Kommunen har bemærket, at der er store ændringer i prisen for CT-scanninger og MR-

scanninger. Der er en stor stigning i prisen for CT-scanninger samt et stort fald i prisen for 

MR-scanninger. Kommunen har efterspurgt baggrunden for disse store ændringer.  

- Kommunen har efterspurgt en generel redegørelse for, hvordan de forskellige takster i 

bekendtgørelsen er udregnet.   
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Yderligere og mere omfattende bemærkninger kan findes i det fulde høringssvar, som er vedlagt 

som bilag.  

 

Bæredygtige konsekvenser 

Der er ingen nærmere bæredygtige konsekvenser som følge af forslaget til selvstyrets 

bekendtgørelse om betaling for sundhedsvæsenets ydelser, om end prisstigningen højst sandsynligt 

vil føre til en merudgift for kommunen.  

 

Økonomiske og administrative konsekvenser 

Som følge af bekendtgørelsen er det forventet, at kommunen vil have øgede udgifter til 

sundhedsvæsenet. De samlede udgifter er dog afhængige af, hvor mange borgere som har brug for 

sundhedsvæsenets ydelser. Der kan derfor ikke gives et konkret estimat på de økonomiske 

konsekvenser af prisændringen på ydelserne.  

 

Administrationens vurdering 

Administrationen ønsker, at Udvalg for Velfærd tager Qeqqata Kommunias høringssvar til 

efterretning.  

 

Indstilling 

Det indstilles, at Udvalg for Velfærd tager Qeqqata Kommunias høringssvar til efterretning.  

 

Afgørelse 

Taget til efterretning.  

 

Bilag 

1. Oprindeligt_høringssvar_sundhedsvæsenets ydelser_kal_dk 

2. Genhøringsbrev  

3. Tusarniaaqqinnermi allakkiaq 

4. Forslag til Selvstyrets bekendtgørelse om betaling for sundhedsvæsenets ydelser DK 

5. Uunga siunnersuut Peqqinnissaqarfiup sullissinerinut akiliuteqartarneq pillugu 

Namminersorlutik Oqartussat nalunaarutaat 

6. Genhøringssvar betaling for sundhedsvæsenets ydelser_kal_dk 
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08. Evt.  

 

Punkt 08 Eventuelt 

 

Intet.  


